



**Iraqi Ministry of Higher Education and Scientific Research**

**University of Mosul – College of Nursing**



---

**Prevalence of Childhood Maltreatment among Nursing Students at  
University of Mosul**

**A graduation project submitted by:**

**Rosul Mohammed Hadi**

**Ghofran Fazea Dagher**

**Doaa Saad Ahmed**

**Duha Ragheed Nadhim**

**Hwraa Amer Ahmed**

**Submitted To:**

**The Council Committee of the Clinical Nursing Science Department**

**College of Nursing/ University of Mosul**

**In partial fulfillment of the requirement for the degree of bachelors of science in  
nursing**

**Supervised by:**

**Ahmed Ali Hussein Al-jumaily**

**Assist professor**

## ABSTRACT

**background of the study:** One of the most important public health concerns today is to focus on how to deal with the child and get rid of the abuse and neglect that befall the child, which leads to physical or moral harm to the child. CAN is any type of physical, emotional and sexual abuse, neglect or neglect.

**Aim:** The aim of the study Providing technical and evaluation guidance in relation to the protection of child abuse, invitation for increased international support to prevent child abuse.

**Material and method:** A descriptive study among students of the College of Nursing / University of Mosul. Total sample (100) student This study took a period ranging from 23th January 2022 to 20th April 2022). This period included the distribution and collection of questionnaires that were chosen as a tool for the study through the researcher's review of previous studies and reports. Statistical package for social sciences (SPSS) version (26) used for the analysis of the data. Appropriate statistical tests were used accordingly

**Results:** The study found that most of the participants who answered the questionnaire were students of the fourth stage, and the majority of them were females living in the city. The study found that the highest percentage of participants were exposed to emotional abuse in the first place, followed by physical abuse in the second place.

**Conclusions:** The degree of nursing students who experienced childhood abuse was significantly lower, but awareness of child abuse was higher in emotional, neglect, physical, and sexual rank by gender. The hidden number of child abuse victims in the community cannot be ignored.

**Recommendations:** Conduct a follow-up study that compares and explores the differences and effects of perceptions of child abuse. Establish a community-based monitoring system and support violence prevention and management research

**Key words:** prevalence, childhood, abuse.



جمهورية العراق

وزارة التعليم العالي و البحث العلمي

جامعة الموصل / كلية التمريض



---

انتشار سوء معاملة الطفولة بين طلبة كلية التمريض / جامعة الموصل

مشروع تخرج مقدم من

غفران قازع داغر

حوزاء عامر احمد

ضحى رغيذ ناظم

رسل محمد هادي

دعاء سعد احمد

الى

فرع العلوم التمريضية السريرية / كلية التمريض / جامعة الموصل كجزء من متطلبات  
نيل شهادة البكالوريوس في علوم التمريض / جامعة الموصل

بإشراف

السيد: احمد علي حسين الجميلي

استاذ مساعد

---

## الخلاصة

خلفية الدراسة: من أهم اهتمامات الصحة العامة اليوم التركيز على كيفية التعامل مع الطفل والتخلص من الإساءة والإهمال الذي يصيب الطفل والذي يؤدي إلى ضرر جسدي أو مخوي للطفل CAN. هو أي نوع من الاعتداء الجسدي والعاطفي والجنسي أو الإهمال أو الإهمال.

الهدف: الهدف من الدراسة تقديم إرشادات فنية وتقييمية فيما يتعلق بالحملة من الإساءة للأطفال ، والدعوة إلى زيادة الدعم التولي لمنع إساءة معاملة الأطفال.

الطريقة: دراسة وصفية لدى طلاب كلية التمريض / جامعة الموصل. العينة الكلية (100) طالب استغرقت هذه الدراسة فترة تتراوح من 23 يناير 2022 إلى 20 أبريل 2022). تضمنت هذه الفترة توزيع وجمع الاستبيانات التي تم اختيارها كأداة للدراسة من خلال مراجعة الباحث للدراسات والتقارير السابقة. الحزمة الإحصائية للعلوم الاجتماعية (SPSS) الإصدار (26) المستخدمة لتحليل البيانات. تم استخدام الاختبارات الإحصائية المناسبة وفقاً للتك.

النتائج: توصلت الدراسة إلى أن معظم المشاركين الذين أجابوا على الاستبيان كانوا من طلبة المرحلة الرابعة وغالبيتهم من الإناث القاطنات في المدينة. ووجدت الدراسة أن أعلى نسبة من المشاركين تعرضوا للإساءة العاطفية في المقام الأول ، يليها الإساءة الجسدية في المرتبة الثانية.

الاستنتاجات: كانت درجة طلاب التمريض الذين تعرضوا لسوء المعاملة في مرحلة الطفولة أقل بشكل ملحوظ ، ولكن الوعي بإساءة معاملة الأطفال كان أعلى في المرتبة العاطفية والإهمال والجسدية والجنسية حسب الجنس. لا يمكن تجاهل الحد المخفي لضحايا الاعتداء على الأطفال في المجتمع.

التوصيات: إجراء دراسة متابعة تقارن وتكشف الاختلافات والآثار في تصورات إساءة معاملة الأطفال. إنشاء نظام مراقبة مجتمعي ودعم أبحاث منع العنف وإدارته

الكلمات المفتاحية: انتشار ، طفولة ، إساءة.